



Titelbild: photos.com

Editorial Editorial

M. P. Dierich · A. Ammon

Infektionsepidemiologie in Deutschland

Infectious disease epidemiology in Germany

961

Leitthema: ÖGD: Infektionsepidemiologie Leading theme

O. Hamouda

Die Rolle des Bundes bei der Verhütung und Bekämpfung von Infektionskrankheiten. Strukturen, Zuständigkeiten und Aufgaben – eine Übersicht

The role of the Federal Government in the prevention and control of infectious diseases. Organizational structures, duties and responsibilities: a short synopsis

963

A. Wirtz · M. Andres · R. Gottschalk · S. Stark · H.-J. Weber

Rolle der Gesundheitsbehörden der Länder bei der Verhütung und Bekämpfung von Infektionskrankheiten. Aufgaben, Strukturen und Zuständigkeiten – eine Übersicht

The role of public health service in prevention and control of infectious diseases in the Federal Republic of Germany. Tasks, structures and responsibilities – an overview

971

J. Dreesman · J. Benzler

Surveillance übertragbarer Krankheiten auf der Grundlage des Infektionsschutzgesetzes in Deutschland durch den öffentlichen Gesundheitsdienst

Infectious disease surveillance based on the Protection against Infection Act in the German public health sector

979

H. Oppermann · B. Thriene · S. Zaumseil

Bundeslandspezifische Meldepflicht als Ergänzung zur Meldepflicht des IfSG. Landesspezifische Meldepflicht in Sachsen-Anhalt

Complementary to notification required by the national Protection against Infection Act. State-specific mandatory infectious disease notification in Saxony-Anhalt

990

G. Laude · A. Ammon

Die Nationalen Referenzzentren und Konsiliarlaboratorien. Bedeutung und Aufgaben

The National Reference Centres and Reference Laboratories. Importance and Tasks

998

A. Ammon

Die infektionsepidemiologischen Forschungsnetzwerke – Brücke zwischen Forschung und Gesundheitswesen. Das Beispiel des Netzwerks für Lebensmittel-übertragene Infektionen

The interdisciplinary epidemiological network on foodborne pathogens. A bridge between science and public health service

1005

A. M. Hauri · H. Uphoff

Aufgaben, Prinzipien und Methoden der angewandten/aufsuchenden Infektionsepidemiologie

Tasks, principles and methods of applied infectious disease epidemiology/field epidemiology

1013

W. H. Haas

Prinzipien und Aspekte der Seuchenalarmplanung am Beispiel der Influenzapandemieplanung

Principles of epidemic emergency preparedness planning: The example of the German Influenza Pandemic Preparedness Plan

1020

R. Fock · T. Grünewald · W. Biederbick · A. Wirtz · R. Gottschalk

Management bioterroristischer Anschläge mit gefährlichen infektiösen Agenzien

Management of bioterroristic attacks

1028